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هدف البحث الحالي إلى الكشف عن اثر استخدام التقويم المستمر والنهائي في التطبيق العملي للطلاب المطبقين،وفي اتجاهاتهم نحو مهنة التدريس،وافترض الباحث بوجود فروق ذات دلالة إحصائية بين استخدام  التقويم المستمر والنهائي في التطبيق العملي للطلاب المطبقين واتجاهاتهم نحو مهنة التدريس . 

    وحدد مجتمع البحث بصورة عمديه من طلبة الصف الرابع – قسم التربية الرياضية في كلية ألتربية الأساسية – جامعة الموصل للعام الدراسي 2008 -2009 ، والبالغ عددهم (52)طالب وطالبة وهم يشكلون شعبتين دراسيتين ،أما عينة البحث فتكونت من ( 30 ) طالب موزعين بالتساوي على مجموعتي البحث الحالي،واستخدم الباحث التصميم التجريبي الذي يطلق عليه تصميم المجموعات المتكافئة العشوائية الاختيار ذات الملاحظة القبلية والبعدية ولغرض التوصل إلى نتائج البحث فقد استخدم الباحث أداتا البحث وهما :استمارة تقويم أداء سلوك الطالب المطبق في درس التربية الرياضية ومقياس اتجاهات الطلبة نحو مهنة التدريس    
واستخدمت الوسائل الإحصائية : الوسط الحسابي،الانحراف المعياري، معامل ( ت ) لوسطين حسابين متساويين مرتبطين وغير مرتبطين،وذلك بتطبيق نظامSPSS)  ) .للتوصل إلى نتائج البحث واستنتج الباحث إلى فاعلية التقويم المستمر في التطبيق العملي للطلاب المطبقين في درس التربية الرياضية.وكذلك اثبت أثرة في اتجاهات الطلاب المطبقين بصورة ايجابية أفضل من التقويم النهائي نحو مهنة التدريس .
ABSTRACT
The present research aims at revealing the impact of using regular and final evaluation on practical practice for practitioner students and their tendency towards teaching profession. The researcher hypothesized the presence of statistical indicative differences between using regular and final evaluation on practical practice for practitioner students and their tendency towards teaching profession.

Research population was determined per intentional method from the students of 4th. Grade / Dept. of Sport Education- College of Basic Education-University of Mosul for the academic year 2008-2009. Number of students was (52) male and female students constituting two classes. The research sample was consisted of (30) students equally distributed on the two groups of the present research. 

The researcher has applied an experimental design, called the equal groups of randomly choice of pre and post observation as follows: evaluation form of student’s behavior performance, which is applied in the sport education classes and the students’ orientation scale towards the profession of teaching.

To attain the research findings; the researcher has applied the following statistical tools: arithmetic mean, standard deviation, and (T) coefficient for two equal and correlated means by applying SPSS system. 

The researcher has concluded the efficacy of regular evaluation on the practical practice for practitioner students in sport education classes and proved its positive effect on practitioner students’ tendency better than the final evaluation towards the teaching profession.

